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Za několik dní se rozloučí-
me s tímto rokem a vykro-
číme vstříc roku novému. I 
naše současné zastupitel-
stvo obce již vkročilo do 
druhé čtvrtiny svého voleb-
ního období. V tento čas 
bývá zvykem se ohlédnout 
trochu zpátky, podívat se 
na vykonanou práci, kterou 
si zastupitelstvo obce vytý-
čilo jako prioritu na letošní 
rok. Z pohledu starosty 
obce bych pomalu končící 
rok na úseku zamýšlených 
záměrů zastupitelstva obce 
hodnotil jako dobrý. 
V tomto roce byla hlavním 
úkolem oprava chodníku 
v horní části obce, oprava 
oplocení hřiště „V B řezin-
kách“, dodělá-
ní ohražení a 
uzavření pří-
střešku na 
hřišti „Za 
P á r n í ke m“ . 
Mimo t ěchto 
úkolů zastupi-
telstvo obce 
pokra čovalo 
ve výkupu pozemků pro 
zamýšlený obecní vodovod. 
Pro informaci bylo vykou-
peno 6 pozemků o výměře 
7490 m2  v celkové ceně 
37.450,- Kč. Tyto pozemky 
budou sloužit jako nutná 
přístupová cesta k vrtu a 
zároveň jako úložiště po-
trubí vodovodu, aby nemu-

sela být uzavírána věcná 
břemena, kdyby tyto po-
zemky měly jiného majite-
le. Rovněž byly vykoupeny 
2 pozemky, na kterých je 
vykopána obecní studna u 
čp. 35. Dále bylo natřeno 
ohrazení kolem pomníku, 
kolem kapličky a samotná 
autobusová  čekárna . 
K t ěmto plánovaným úko-
lům se přidružily další ne-
plánované, ale nutné úkoly. 
Tím je myšlena oprava 
hasičského auta a stálé pro-
blémy s jakostí vody ze 
studny napájející budovu 
obecního úřadu. Tento pro-
blém byl vyřešen instalací 
malé úpravny vody. Málo-
kdo ví, že cesta pod Hůrkou 

n e n í 
o becn í , 
ale stá-
tu. I 
tady se 
podařilo 
d o c í l i t 
b e z -

úplatného převodu tohoto 
pozemku do majetku obce. 
Z tohoto výčtu je patrno, že 
osazenstvo našeho obecního 
úřadu nezahálelo. Na záři-
jovém zasedání zastupitel-
stva obce bylo rozhodnuto, 
že v příštím roce se nebude 
pokračovat na přípravných 
pracích týkající se obecního 

vodovodu, až do       doby      
závěrečného 
vyhodnocení                  akce 
„plynofikace“ se SFŽP. 
Zatím máme v úmyslu 
v jarních měsících nechat 
vymalovat vnitřní prostory 
budovy OÚ a natření všech 
oken. 
O společenský a kulturní 
život v naší obci se každo-
ročně starají bezchybně 
naši hasiči. I v letošním 
roce byly dodrženy všechny 
tradi ční vžité akce naší ob-
ce počínaje hasičským bá-
lem, dětským odpolednem, 
pouťovým turnajem ve 
fotbale, tanečními zábava-
mi, soutěží v požárním 
sportu o pohár starosty 
obce, turnajem v nohejbalu 
V Březinkách aj. I cvičení 
našich žen každé úterý 
v zasedací místnosti OÚ je - 
dá se říct - už také tradicí. 
Také vydávání tohoto Ob-
č a s n í k u  př i s p í v á 
k informování našich obča-
nů a je součástí společen-
ského a kulturního života 
v naší obci. Všem za tuto 
práci děkuji. 
Na závěr svého příspěvku 
přeji všem našim občanům 
příjemné prožití svátků 
vánočních a hodně pevného 
zdraví po celý příští rok, 
ale i v letech následujících. 

starosta obce 
St.Ziegler 

Starosta občanům 

prosinec 2007 
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• Plesová sezóna 

• Vyhodnocení plynofikace 

Zpráva z veřejného zasedání zastupitelstva obce 

Vítáme nového občánka 
 

Michala Rause 
 

čp. 77 
 

Hodně 
štěstí 

do života 

  

Nejrozšířenější  symbol  Vánoc 
Těžko si dnes dovedeme 
představit Vánoce bez oz-
dobeného stromečku. Ne-
chybí snad v žádné domác-
nosti. Vyzdobený strome-
ček splynul s poměrně mla-
dou křesťanskou kulturou. 
A proč ho každý rok 
s takovou láskou a pečlivos-
tí zdobíme pro několik má-

lo dní? Je to vžitá tradice, 
která se za několik desítek 
let stala součástí nejkrás-
nějších svátků v roce. 
Ustrojený vánoční strome-
ček zdobí naše vánoční 
uklizené domovy teprve asi 
200 let. Větve z chvojí se ale 
k výzdobě příbytků použí-
valy již mnohem dříve. Vě-

řilo se, že zaženou zlé síly a 
přinesou lidem štěstí a 
zdraví v novém roce. 
V tradici evropských náro-
dů bývá zeleň součástí vá-
nočních    rituálů     dodnes. 
„Vánoční zeleň“ plnila 
zpravidla blahonosnou a 
ochrannou funkci. Vánoční 

(Pokračování na stránce 2) 



Je známé,že Zelenou Horu proslavil 
Švandrlíkův román Černí baroni. 
Autor sám,zde kroutil vojnu v letech 
1953-1955. V roce 1991 filmaři ro-
mán natočili. Ovšem Černí baroni 
nejsou jedinou filmovou adaptací. 
Francouzi zde natáčeli film Kateřina 
Kurážná. Bohužel o čem film pojed-

nává se mi nepo-
dařilo zjistit. Je 
pozoruhodné, že 
Zelenou Horu 
navštívila i Marie 
Terezie i císařov-
na Alžběta, zvaná 
Sisi, se svým cho-
těm  císařem 
Františkem Jose-
fem I. Po několika 
soudních tahani-
cích mezi původ-
n ími  ma j i te -
li,respektive jejich 
potomky a obcí 
Klášter, získala 
obec zámek do 

svého  majetku.   Nerudovská  otázka 
„co s ním“ bude určitě dobře vyřeše-
na po jednáních s nejmenovanou  

Podzimní neděli 21.10. byl na Zelené 
Hoře den otevřených dveří. Nádherně 
vybarvené lesní porosty naskytly 
úžasný panoramatic-
ký pohled při příjez-
du  k zámku. Po za-
placení symbolického 
vstupného jsme se 
ocitli na částečně 
opraveném nádvoří. 
Dýchla na nás nostal-
gie. Kolik lidských 
osudů se zde asi ode-
hrálo. Otřesný pohled 
na zdevastované a 
prázdné místnosti 
vynahradila sympa-
tická pr ůvodkyně 
rozsáhlým vyprávě-
ním o historii tohoto 
skoro už zapomenu-
tého místa. Dílo zkázy udělal samo-
zřejmě zub času,ale hlavně armáda, 
která zde po celá dlouhá léta sídlila. 

francouzskou společností, která chce 
ze zámku vybudovat luxusní ho-
tel.Ovšem podmínka obce Klášter je, 
aby zde bylo vybudované muzeum, 
obnoven pivovar a zámek zůstal čás-
tečně přístupný veřejnosti. Nájemní 
smlouva má být na dobu šedesáti let. 
Dle informací místního usedlí-
ka,okolní lesy stále patří armá-
dě.Francouzi je chtějí spolu se zám-
kem,aby okolí mohli náležitě upra-
vit.Doufejme, že se jim to podaří. 
Byla by škoda, nechat chátrat tako-
vou památku, která má v naší histo-
r i i  s v é  m í s t o .                                     
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tovou válkou neměla většina rodin 
na venkově vánoční stromeček.  
Dnes „živé“ vánoční stromečky po-
malu vytlačují stromečky umělé, 
přesto si myslím, že tato změna 
nikterak neubere na kouzlu tohoto 
krásného vánočního zvyku. 

Ma  

mečku na počátku 19. století. Vůbec 
poprvé ho v Praze vystrojil pro své 
přátele režisér a ředitel Stavovského 
divadla Jan Karel Lieblich, který 
připravil v roce 1812 překvapení, 
když doprostřed místnosti postavil 
urostlý ozdobený strom, pod kterým 
byly vánoční dárky. Ještě před 1. svě-

stromeček to však neměl se získává-
ním lidských srdcí snadné. Katolická 
církev považovala zdobení stromů za 
pohanský zvyk a krutě ho pronásle-
dovala. Až koncem 16. století se 
s tímto zvykem smířila. Do Čech pro-
nikla tradice zdobení vánočního stro-

(Pokračování ze stránky 1) 

Věřte  -  nevěřte 
chováním zůstává rozum stát, zkrát-
ka je to drzost a hanba. Žijeme 
v obci, kde je nás hrstka, vidíme si 
skoro jeden   druhému   do 
„hrne čku“ a někteří z nás se chovají 
jako lidé v paneláku, kde se skoro 
neznají a dělají si mnohdy naschvá-
ly. Poslední dobou jsem si myslel, že 
po 100% zavedení popelnic je a bude 
klid a pořádek. Ale jak je vidět, mý-
lil jsem se, neboť se zase vyvážejí 
přebytky a odpadky ze zahrad 
k Jindřínu, k Doubkům, ke hřišti, 
ale i k višňovce ve spodní části obce. 
Podle vyjádření starosty obce, kdo 
bude viděn, že takto zakládá černou 
skládku, bude veřejně a jmenovitě 
vyhlášen rozhlasem. Velká většina 
našich občanů odpad ze zahrad 
kompostuje nebo šetrně vůči souse-
dům spálí. Těch pár jednotlivců, 
kterým nezáleží na pořádku a vzhle-
du obce, zapomnělo, že již nežijí 
v době, kdy bylo toto přehlíženo, 
t e d y  d o v o l e n o .                                                 

kem a zámkem proti odcizení. Tato 
snaha starosty byla po týdnu, kdy se 
popelnice vyvážejí, řádně odměněna. 
Popelnice byla naplněna prošlými 
potravinami, které tam někdo uložil, 
jako kukačka, když snáší v cizím 
hnízdě. Byly tam nalezeny tyto potra-
viny: špagety, nudle, kostkový cukr, 

kečup, sůl, čaj, 
káva, brambůrky, 
paštika Matěj, r ůz-
né konzervy aj. 
Pro změnu za tý-
den tam byl nasy-
paný popel. Tato 
popelnice nahra-
zuje odpadkový 
koš a má sloužit 
všem našim obča-
nům na drobný 
odpad. Nad tímto 

Obecní úřad se pečlivě stará o veřej-
né prostranství před budovou OÚ, 
kolem pomníku a autobusové čekár-
ny. Právě u čekárny dosloužila nádo-
ba na odpad a nedopalky cigaret. 
Starosta obce ve snaze udržení po-
řádku tuto nádobu vyměnil za popel-
nici, která je tam připevněna řetíz-

• Je-li říjen zelený, bude za to leden 
hodně studený. 

• Mlhy v říjnu – sněhy v zimě. 
• Když na Uršulu a Kordulu (21.10.) 

vítr duje, tuhou zimu ohlašuje. 
• Svatá Cecílie (22.11.) hroudy v poli 

sněhem přikryje. 
• Když Vánoce obílí stromy sněhem, 

posype je jaro květem. 
• Když v lednu včely vyletují, to ne-

dobrý rok ohlašují. 

Pranostiky Zelená hora 

u Nepomuka 

Ceník služeb 
odvozu a odstranění směsného 

 komunálního odpadu na rok 2008 

Četnost svoz ů Cena včetně DPH 
1 x týdn ě              (52 odvoz ů) 2.203,- Kč 
Kombinovaný      (40 odvoz ů) 1.858,- Kč 
1 x 14 dní             (26 odvoz ů) 1.465,- Kč 
1 x 1 měsíc          (12 odvoz ů)    818,- Kč 
Pytle      77,- Kč/ks 
Jednorázový odvoz      83,- Kč/ks 
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V měsíci září bylo starostovi obce 
nahlášeno vandalské počínání našich 
dospělých chlapců s jejich auty na 
hřišti „Za Párníkem“. Je dobře, že se 
v obci ještě najdou lidé, kterým není 
lhostejné, když někdo poškozuje 
obecní majetek. Starosta ihned po-
škození na hřišti prohlédl a vyfoto-
grafoval. Byl počínáním chlapců vel-
mi pohoršen. Přestože po celý čas, 
kdy pracoval ve funkci místostarosty, 
různé prohřešky toleroval a obhajo-
val se rčením: „My jsme v dětství jiní 
nebyli“, jeho dobrota a ohledy nyní 

Nezodpovědné  
chování 

viníky potrestat. Ano, je možno tento 
čin nahlásit jmenovitě na přestupko-
vou komisi na MěÚ Přešti-
ce.Výsledek známe již předem, viníci 
budou potrestáni pár korunovou  
pokutou a domluvou, ale naše obec 
za projednání tohoto přestupku 
v přestupkové komisi zaplatí správní 
poplatek ve výši 500,-Kč. Takto    se    
věci  mají,   tak   se „pomáhá“ ma-
lým obcím. Mohou nastat mezi obča-
ny spekulace, proč není přestupková 
komise u nás, když mohla být dříve 
při MNV Horšice. Dnes to nejde, 
neboť je vše daleko a daleko složitěj-
ší. Předseda přestupkové komise mu-
sí mít dnes právní vzdělání nebo ab-
solvovat kurz zakončený zkouškou 
z právního minima. Kdyby mohl mít 
starosta v kapse pokutový blok, jako 
za dob našich dědů, a mohl takovéto 
přestupky řešit okamžitě sám na 
místě, peníze odevzdat účetní, aby 
prošly účetnictvím, bylo by to bez 
zbytečného papírování. Ale to již 
dnes nepřipadá vůbec v úvahu.                                    

MA 

dosáhly vrcholu a hned 
na řádném zasedání za-
stupitelstva tuto stížnost 
nanesl. Zastupitelstvo po 
uvážlivé diskusi rozhodlo 
na cestu před vjezd na 
hřiště instalovat zamyka-
telnou otáčecí závoru a 
tím zamezit  vjezd na 

hřiště jak aut tak motorek. O této zá-
voře se hovořilo již v minulosti mno-
hokrát, jak ve starém obecním zastu-
pitelstvu, tak i na výborových schů-
zích našich hasičů. Nikdy se tato věc 
nedotáhla do samého konce, neboť se 
věřilo, že chlapci dostanou rozum a 
budou si krásného místa „Za Pární-
kem“ vážit.Vždyť dobře ví, že se na 
hřišti konají všechny kulturní akce 
v naší obci, ale jak je vidět, je jim to 
jedno. V současné době se tento záměr 
postavení závory připravuje písemně 
v souladu se silničním zákonem 
k posouzení pro patřičné úřady. Mož-
ná si někdo bude myslet, že rozhodnu-
tí zastupitelstva je drastické,  ale  
obecní úřad  nemá  jiné „páky“, jak 

Úprava ulic pokračovala přes veškeré 
potíže rychle i za nepříznivého počasí, 
protože se s touto úpravou započalo až 
29.listopadu 1919. Přesto započatá 
práce byla přerušena mrazy, které 

uhodily. Do ulic se zavážela šotolina 
z lomu u čp.  53. To se zase nelíbilo 
místnímu lesnímu Naxerovi. Tento 
nečekaný spor s lesním byl brzy vyře-
šen ve prospěch obce, neboť lesní byl 
usvědčen z nekalých podvodů s dřívím 
pro zámožnější občany z cizích obcí. 
Na jaře 1920, kdy se upra-
vovala ulice od čp. 27 ko-

lem čp.24, čp. 
48, čp.47 až 
k čp.32 a pak 
k čp. 61 se u 
čp. 48, kde 
byla majitel-

Po rozměření ulic ing. Hájkem 
z Přeštic bylo započato s prací. Roz-
měřením se ulice podstatně rozšířily, 
neboť všichni, kteří měli zahrady sou-
sedící s ulicí měli přihraženo. Plaňko-
vé ploty kolem zahrad 
byly odsunuty a začaly se 
kopat strouhy. Práce za-
počaly od čp. 7 a  čp. 34. 
Ne všichni občané ustou-
pili od přihražené půdy, 
kterou měli dlouhá léta 
v držení. Neustoupil maji-
tel nemovitosti čp. 21  
Novák František, Stuchl 
Josef čp. 41 ustoupil jen 
část přihražené půdy, ale 
chlívek, který stál 1,2 m na půdě obec-
ní zbourati nechtěl. Další nesrovnalos-
ti byly u čp. 38, kde majitel nechtěl 
porazit vzrostlé stromy, které stály 
rovněž na obecní půdě. Majitel nemo-
vitosti čp. 22   Bořík Josef musel od-
stranit jímku na dešťovou vodu, která 
byla vykopána rovněž na obecním 
pozemku. Bylo mnoho hádek a zlé 
vůle, protože 
rázný starosta 
nechtěl niko-
mu povoliti.  
Za to, že hájil 
obecní půdu a 
plnil usnesení 
zastupitelstva, 
s e t k a l  s e 
s odporem a 
nenávistí prá-
vě nejvíce od 
těch, kteří na-
léhali, aby se 
ulice rozšířily. 

Historie dávno minulá  
(pokračování z minulého Občasníku)   – čas po 1. světové válce 

kou Terezie Fořtová, setkal starosta 
s velkým odporem a nadávkami. Jed-
nalo se o 90 cm široký pás půdy po-
dél celé chalupy, který byl obecní. 
Starosta se však nedal nadávkami 
zastrašit a nařídil dělníkům, aby za-
čali kopat strouhu a porážet stromy. 
Před rozšířením byla tato ulice 
v těchto místech široká pouze 2,5 m. 
Po upravení měřila 7 m, což se docíli-
lo i ubráním obecní půdy z druhé 
strany, kde byla panská pole, které 
s ulicí sousedily. Terezie Stuchlová 
žalovala starostu u soudu. Měla na 
své straně mnoho starostových od-
půrců, takže spor u soudu vyhrála. 
Obec zaplatila soudní výlohy a 5 
švestkových stromů, které byly vyko-
pány. Celkové náklady na tento spor 
stály obec 563 korun a 90 cm široký 
pruh půdy jí byl navrácen. 
Nevím, jak se po dobu 80 let s půdou 
manipulovalo, protože za mého sta-
rostování v roce 2005 jsem tyto pru-
hy půdy u čp. 24, čp. 48 a čp. 47  od-
prodával jako obecní půdu nynějším 
majitelům.                                        Ma 

Ke konci roku 2007 ži-
je v naší obci: 

145 mužů, 132 žen,celkem: 277 osob 
V obci  je  zaregistrováno  121 popisných 

čísel domů. 

Náš jubilant 
V prosinci oslaví 

své životní jubileum 
 

pan 
Josef Kasl, 
čp.78 - 86 let. 

Koleda 
Koleda Koleda děťátka 
Koleda Koleda Sem ty džbány 
Sem ty tvářičky zachumlaný 
do vlňáčku ze psí srsti 
Vlasatice cení chrup 
Letopočet nedopočet: 
Srdce dneska do dřeváků 
Pahýl v polích Ruka němá 
Jednou v roce V tom je všechno 
Do Betléma Pastuškové 
Do Betléma!              Josef Kainar 



Krátké 
zastavení 
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ochranou křesťanství a jeho šířením. 
Mezi svaté skutky, které vykonal, pat-
ří pomoc námořníkům a rybářům i to, 
že v době hladomoru zajistil lidem 
potravu a vždy bránil ukřivděné a 
pronásledované.  
Ostatky sv. Mikuláše se od roku 1087, 
i když byl pochován v Turecku 
v městě Myře, nacházejí v jihoitalské 
Bari. Z jeho původního hrobu je ulou-
pili italští námořníci a převezli je do 
své země. 
Je dobře, že tato Mikulášská tradice 
se dodržuje v naší zemi dodnes 
v nezměněné podobě. Mikuláš každo-
ročně se svým doprovodem andělem a 
čertem obdarovávají malé děti a my 
dospělí se v tento čas vracíme ve vzpo-
mínkách na svá dětská léta. Ani 
v minulém režimu tento zvyk nezani-
kl, byl vnímán především jako vžitá 
tradice a ne jako náboženská pobož-
nost.                                                   MA 

To jsou otázky dětí snad ve všech měs-
tech a vískách v celé naší vlasti. Již od 
nepaměti tato chvíle nastává předvečer 
sv. Mikuláše  5. prosince. Po celý tento 
den si malé děti kladou otázku, jakou 
básničku tomuto vysokému vousatému 
muži řeknou nebo zda raději zazpívají. 
Mikuláš není jen ten vysoký pán 
s dlouhými bílými vousy, oblečený 
v bílém plášti, jehož hlavu zdobí špiča-
tá čepice a který dětem rozdává různé 
sladkosti. Mikuláš je totiž patronem 
Ruska a Lotrinska, ale i poutníků, ad-
vokátů, soudců, notářů, obchodníků, 
hostinských, lodníků, námořníků a 
vorařů. Ti všichni se prý mohou spolé-
hat na ochranu muže, který skutečně 
žil. Historické prameny uvádějí, že se 
narodil okolo let 280 až 286 v městě 
Pataře v Řecku. Zemřel mezi roky 345 
až 351 v Myře v dnešním městě Demre 
v Turecku. Tam byl také kolem roku 
300 jmenován biskupem. Jako biskup 
se pak Mikuláš proslavil svou horlivou 

Přijde k nám Mikuláš? 

V některých krajích chodívaly po 
domech takzvané ometačky. Tak se 
říkalo starým chudým ženám 
v černých šatech a s bílým šátkem na 
hlavě, které vešly do stavení, přistou-
pily k plotn ě, třikrát ji ometly a pro-
nesly požehnání, aby dům nepostihlo 
žádné neštěstí. Nakonec poprosily o 
almužnu a popřály hospodáři šťastný 
rok. Také se věřilo, že smůlu přináší, 
nechá-li hospodyňka přes silvestrov-
skou noc sušit prádlo. A ten, kdo vstal 
tento den nejpozději, byl vystaven 
posměchu celé rodiny. Co se ale ne-
změnilo v průběhu staletí je novoroč-
ní přípitek s přáním zdraví, štěstí a 
všeho dobrého. 

Ma 

Jako součást lidových oslav se 
31.prosinec zařadil až během středově-
ku, kdy se sjednotil konec roku právě 
na tento den. Jeho podoba se však lišila 
kraj od kraje. V ětšinou lidé chodili do 
kostela poděkovat za vše dobré v roce 
minulém a s modlitbou očekávali pří-
chod nového. Často se podávala podob-
ná jídla jako na Štědrý den, ale tradič-
ním silvestrovským pokrmem se stal 
ovar s křenem. 

Když se řekne slovo Silvestr, každému 
se hned vybaví pestrý program 
v televizi, láhve šampaňského a hlavně 
veselí v kruhu svých přátel až do rána 
bílého. Tak se většina lidí loučí 
s uplynulým rokem v jednadvacátém 
století. Dříve to bylo jiné. Jak se ale 
tento den slavil za časů našich pradě-
dů a prababiček? 

Když se 
řekne: 

„Silvestr“ 
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Čas plyne jako voda. Jen jsme se 
vzpamatovali z nepříznivého letošní-
ho počasí a již tu máme prosinec. To 
je doba, kdy všude kolem nás panuje 
samý shon a chvat zaviněný blížícími 
se největšími svátky v roce – Vánoce-
mi a následně koncem celého roku. 
To je pravý čas se zastavit, ohlédnout 
se zpět a zmapovat si vše, co nás 
v letošním roce potkalo dobrého, ale i 
zlého, co se nám ze svých vytýčených 
soukromých úkolů povedlo splnit 
nebo nesplnit. Co však nás nepřízni-
vého určitě všechny potkalo bylo po-
časí, které nám ukázalo, čeho všeho 
je schopno. Po mírné zimě, s kterou 
jsme všichni byli spokojeni, jsme mu-
seli následně čelit silným větr ům, 
které napáchaly v celé republice 
mnoho škod v lesích. To však nestači-
lo, neboť v některých krajích p řivo-
dily velké škody i povodně. Ale nejví-
ce nás zužovala červencová tropická 
vedra. Když pomineme i zhoršující se 
ekonomickou situaci, zjistíme ve 
svém konečném hodnocení, že to po 
všech stránkách nebyl dobrý rok. 
Důležité však je, že jsme se tohoto 
času dožili a to ostatní jsou věci po-
míjející. Blížícím se koncem roku 
myslíme již na rok příští, ten jaký 
bude, ten co nám „nadělí“. A ť je to-
mu tak nebo onak, vždy zvítězí myš-
lenka na naše zdraví a zdraví našich 
blízkých. Přejme si tedy hlavně zdra-
ví, spokojenost, pohodu a život ob-
klopený samými dobrými přáteli. 

Ma 

vstřícný, protože 1kg kapra stál 50,-Kč, 
1 kg amura  40,-Kč a 1kg tolstolobika  
40,-Kč. Dnes vidím, že pronájem obec-
ního rybníka, který se uskutečnil 
v prvních letech našeho osamostatnění 
od Horšic, byl správným rozhodnutím 
zastupitelstva obce. V té době pár jed-
notlivců z řad občanů naší obce toto 
rozhodnutí kritizovalo, ale všichni se 
mohou přesvědčit, že takovou odbor-
nou péči a údržbu rybníka by nikdo 
z obce nezajistil. Nakonec by to do-
padlo tak, že by tato práce spadla na 
starostu obce nebo někoho ze zastupi-
telstva. Pro zajímavost výměra rybníka 
podle výpisu z katastru nemovitostí je 
2,76 ha. Dnes je však tato výměra men-
ší, neboť je část zarostlá rákosím. Obec 
pronajímá tento rybník za roční platbu 
14.000,-Kč.                                          MA 

Nepsanou každoroční  tradicí 
v podzimním čase bývá výlov našeho 
obecního rybníka. V letošním roce 
připadl výlov na neděli 23.září. 
V týdnu před výlovem nájemci rybní-
ka rybáři z Přeštic šetrně rybník vy-
pouštěli, aby výlov mohl být v tento 
den brzy ráno zahájen. Myslím si, že 
rybáři mohli být s výsledky své letoš-
ní celoroční práce spokojeni, neboť 
vylovené ryby byly co se týče hmot-
nosti velmi pěkné. Naši občané, ale i  
přespolní zvědavci, kteří se v tento 
den přišli na výlov podívat, byli spo-
kojeni. Prodej ryb přímo na hrázi, 
který se každoročně uskutečňuje, byl 
vůči zájemcům o ryby i cenově velmi 

Výlov rybníka 



V úterý 18. září 2007 už v naší ma-
lotřídce proběhlo setkání rodi-
čů.Nejeden z nás se tomu velice divil, 
že je to velmi brzy po zahájení nové-
ho školního roku. Paní ředitelka nás 
seznámila se školním vzdělávacím 
programem pro základní vzdělává-
ní.Příznivci moderní techniky zajá-
sali, protože nám vedení školy ozná-
milo,že je možné se školou komuni-
kovat přes Internet. Každá paní uči-
telka má svoji emailovou adresu. 
Zároveň byli rodi če požádáni o na-
psání své.Tento moderní způsob ko-
munikace bude využíván především 
jako omluva žáků v případě jejich 
nepřítomnosti, dále je možné, aby 
vyučující poslal tímto způsobem prá-
vě probírané učivo a omezila se tak 
zameškanost dítěte. Považuji to za 
velmi dobrý nápad, který ušetří rodi-
čům mnoho času. 

Petra Nová 
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Postřehy z pěší zóny  

Příloha 

záměrech, které byly v posledním 
čase v obci uskutečněny a na ně vy-
naložené prostředky. Mezi nimi bylo 
vyasfaltování chodníku v horní části 
obce. Tato práce přišla obec na 
315.552,-Kč. V měsíci listopadu za 
deštivého počasí jsem šel po tomto 
chodníku poprvé, ale s kvalitou od-
vedené práce za takové peníze určitě 
být spokojen ne-
mohu a myslím 
si, že nejsem sám. 
Takové nerovnos-
ti, kde se drží 
voda a tvoří kalu-
že v chodníku, ale 
i před vraty, by 

Sláva, 5.listopadu byla po 193 dnech 
znovu otevřena naše prodejna, určitě 
ke spokojenosti všech našich občanů. Je 
dobře, že se tak stalo, neboť 
v nastávající zimě by byly časté jízdy za 
nákupy do Přeštic pro nás starší určitě 
nepříjemné a obtížné. Proto vítáme 
paní Karlíkovou, novou vedoucí naší 
prodejny a přejeme jí, aby se jí práce 
dařila a byla u nás spokojena a záro-
veň, aby byla spokojenost i na straně 
našich občanů – zákazníků. V minulém 
čísle tohoto Občasníku starosta naší 
obce informoval občany o některých 

být neměly. 
Další nespokojenost se týká osazen-
stva domu čp. 86. Tam se denně vy-
jíždí autem z rozbláceného dvora a 
veškeré bahno se vynáší na chodník, 
aniž by se někdo z tohoto popisného 
čísla snažil chodník pak uklidit. Před 
tímto popisným číslem je ještě pře-
krytý otvor vpust ě zcela zrezivělým 
plechem, kde hrozí nebezpečí, že 

někdo plech prošlápne a 
spadne do kanálu. Mys-
lím si, že i tady měli silni-
čáři (prováděcí firma) 
postupovat jinak a otvor 
vpustě překrýt, neboť 
neslouží k ničemu.      MA 

kách nikoli státních. Na závěr 
cituji nápis z turistické chaty: 
"Co Mohamedánu Mekka to Če-
chu Říp". 

Každý určitě toto pro Čechy po-
svátné místo zná. Je to stolová čedi-
čová hora měřící 459 metrů. Po 
nenáročném výstupu se nám na-
skytl krásný pohled do okolní kra-
jiny. I když na některých místech 
přerostlé stromy bránily dokonalé-
mu pokochání. Na vrcholu Řípu 
nachází se románská rotunda za-
svěcená svatému Jiří a svatému 
Vojt ěchu. Roku 1962 byla rotunda 
prohlášená národní kulturní pa-
mátkou. V současné době je umož-
něna prohlídka rotundy s výkla-
dem průvodkyně o její historii,dále 
se zde provádí svatební obřady a 
slouží mše svaté. Při stavbě Národ-
ního divadla byl odtud odvezen 
základní kámen. Zajímavé je, že 
původně nebyla hora zalesněna, 
stalo se tak až v roce 1879 na po-
pud tehdejšího majitele. I v součas-
né době je Říp v soukromých ru-

Hora Říp 

Zámek Lužany 

V rámci dnů Evropského dědictví byl 
zámek Lužany ve dnech 8.-9. září výji-
mečně zpřístupněn veřejnosti. Po za-
placení symbolického vstupného jsme 
se s příjemnou průvodkyní vydali do 
útrob stařičkého zámečku. Já osobně si 
myslím.že sídlo světoznámého a uzná-
vaného architekta, ale i mecenáše Jose-
fa Hlávky by potřebovalo rozsáhlou 
rekonstrukci. Nicméně Josef Hlávka je 
rodákem nedalekých Přeštic. Na svém 
lužanském sídle přivítal Hlávka nejed-
nu v té době slavnou osobnost. Dokonce 
Antonín Dvořák složil pro opravenou 
zámeckou kapli Lužanskou mši. Hláv-
ka byl velmi pracovitý člověk, řečeno 

dnešní mluvou 
by l  workho-
lik.Pracovní vytí-
žení a vyčerpa-
nost organizmu 
upoutala Hlávku 
na kolečkové 
křeslo. Hlávka, ač byl dvakrát ženat, 
nezplodil dědice, proto dva roky 
před svou smrtí založil nadaci, které 
věnoval, přepočteno na dnešní měnu 
3 miliardy korun. Nadace přečkala 
Hitlerovu vládu i vládu komunismu 
a funguje dodnes. Posláním nadace 

je podporovat vědecké 
literární a umělecké sna-
hy českého národa. Příští 
rok bude výročí 100 let 
od úmrtí Josefa Hlávky a 
dle informace průvodky-
ně by měl být zámek ve-
řejnosti přístupný celé 

prázdniny.Myslím, že je zajímavé 
navštívit toto místo, které máme jak 
se říká „za bukem". Není mnoho 
příležitostí jak se tam dostat. A když 
už ta možnost tady je, tak proč ji 
nevyužít.                                    Petra 

Novinky z 
horšické školy 



O BÍLÉ LANI 
Tak se jmenuje divadelní 
představení, které naše děti 
mohly zhlédnout v divadle Al-
fa 14. 11. 2007 v Plzni. Pohád-
kový příběh nás zavedl do do-
by středověku, kde vládli krá-
lové, zápasili rytíři a budouc-
nost předpovídaly věštkyně. 
Hlavními hrdiny zde byly prá-
vě věštkyně – Libuše, Božena a 
Mařena, dále král Klouda, 
který měl 3 syny – Dardu, 
Škardu a Jardu. Otec a jeho 
dva synové měli zálibu v lovu, 
ale jejich bratr Jarda jejich 
zálibu nesdílel, byl to velký 
snílek. V jedné postavě zde vy-
stupoval – čaroděj, doktor a 
kroniká ř, který sloužil již zmí-
něnému krá l i  K loudo-
vi.Věštkyně si usmyslely, že se 
za každou cenu každá z nich 
provdá. Nic jim nestálo v cestě, 
jen to, že se každá z nich zami-
lovala do jednoho muže, a to 
do čaroděje, kronikáře a dok-
tora najednou. Vše se ovšem 
odvíjelo úplně jinak, než si 
každý představoval. Král a je-
ho synové jednoho dne jeli na 
lov a snažili se ulovit laň, která 
se proměnila v krásnou prin-
ceznu. Všichni se snažili zjis-
tit , jak se jmenuje a odkud 
pochází. Dlouho však trvalo, 
než se všichni dozvěděli, že je 
to pr incezna Rozanora 
z dalekého Severního králov-
ství. Její rodiče král a králov-
na Žloudovi  ji dlouho, 
předlouho hledali a snažili se ji 
vysvobodit ze zakletí, do něhož 
ji uvrhla zlá čarodějnice 
Hromnice Ňafová. Všechno 
nakonec skončilo jako ve všech 
našich pohádkách . Věštkyně 
se provdaly, princezna byla 
osvobozena a všichni žili šťast-
ně až do smrti. Pohádku, kte-
rou naše dě t i  zhlédly 
s opravdu velkým nadšením 
napsal americký humorista, 
spisovatel a kreslíř James 
Thurber, který dokázal děti 

Škola Horšice 

Obstáli jsme na 
výbornou 

Neuběhly ani tři týdny výuky, 
když nám Česká školní inspek-
ce oznámila, že ve dnech 19. až 
21. září vykoná v naší škole 
komplexní inspekci. Přijel 
dvoučlenný inspekční tým ve 
složení Mgr. Jaroslav Štilip a 
Mgr. Lenka Rusnoková. Hod-
notilo se téměř vše. Kvalita 
výuky, výzdoba školy, funkč-
nost nového školního vzdělá-
vacího programu, využití počí-
tačů v hodinách, zázemí pro 
pedagogy, vhodný školní náby-
tek a vybavení tříd a dále 
mnoho písemností. Inspekční 
zpráva nám byla předána bě-
hem 14 dnů od konání inspek-
ce a ve všech sledovaných ob-
lastech jsme byli ohodnoceni 
stupněm nejvyšším – tedy „na 
vynikající úrovni, p říkladný“. 
Je to pro nás jen malé povzbu-
zení do další náročné práce, 

protože mně osobně vadí sou-
časný systém, kdy inspekce 
sice kontroluje a hodnotí, ale 
bohužel nemůže nijak zasáh-
nout do případného odměňo-
vání pedagogů za dobrou prá-
ci. Dochází tak k paradoxní 
situaci, kdy dvě školy o stej-
ném počtu žáků , z nichž jedna 
je vynikající a druhá na velmi 
nízké úrovni, mají úplně stej-
ný objem mzdových prostřed-
ků na platy učitelů. Naskýtá se 
otázka: Má cenu vymýšlet pro 
žáky co nejpestřejší výuku, 
nebo pojedeme „postaru“? 
Vždyť je to za jedny peníze a 
ta druhá možnost je pro kan-
tora mnohem snažší. Musím 
poděkovat svým kolegyním, že 
takto nesmýšlejí, a že i přes 
nedostatek finančních pro-
středků jsou ochotné pracovat 
podle nových metod, nadále se 
jezdí vzdělávat a pomáhají 
udržovat velmi dobrý zvuk 
naší školy nejen v širokém 
okolí. 

Příloha 
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nadchnout svým humorem i 
jazykovým experimentátor-
stvím. V jeho pohádkách se 
objevují netradiční pohádkové 
postavy a motivy, ale všechny 
jsou zasazeny do jedinečného , 

neopakovatelně svébytného, 
fantaskního světa.Po dlouhé 
době naše děti zhlédly pohád-
ku, která je velice zaujala a 
určitě v nich zanechala i  
mnoho vnitřního zaujetí.                     



které se účastníme již čtvrtým 
rokem. Částka, která byla vy-
brána, není zanedbatelná, na-
opak vyšší, než-li v loňském 
roce. Bylo vybráno 2 733,- Kč. 
Naši žáci se této sbírky účastní 
s velkým zájmem a příspěvky 
jsou pouze z jejich kapesného. 

T í m t o 
bych na-
šim dětem 
chtěla po-
d ě k o v a t 
za to, že 
se s ra-
dostí a 
e l á n e m 
p o d í l e l y 
na tako-
véto akci.  
V souvis-
losti s 
tímto pro-
jektem se 
také naši 
žáci pod 
v e d e n í m 
p. uč. Ka-
teřiny Uh-
líkové a p. 
uč. Blan-
ky Velko-
b o r s k é 
z úča s t n í 
výtvarné 
s o u tě ž e 
Kůň tera-
peut 2007/ 
2008.                                           
Jana Tolarová 

CHRPA 

V letošním školním roce již na 
naší škole proběhla sbírka na 
výcvik koní pro nemocné děti, 

Návštěva 
myslivce v MŠ 

Putování s medvědem – tak 
zněl název našeho tématické-
ho celku, při kterém jsme si 
s dětmi povídali o lesním krá-
lovství. Aby si děti poznatky 
o přírodě ještě více rozšířily a 
upevnily, pozvali jsme do 
školky myslivce, pana Sta-
nislava Kasla z MS Diana 
Horšice. Děti se dozvěděly, co 
mají myslivci za práci, o co se 
starají a co k tomu potřebují. 
Ke svému vyprávění pan Ka-
sl použil encyklopedii 
s obrázky lesní zvěře, přinesl 
dětem ukázat lovecké zbraně, 
patrony a dalekohledy. Děti 
vše sledovaly se zaujetím a na 
oplátku zazpívaly písničku. 
Děkujeme tímto panu Kaslo-
vi, že si na nás udělal čas a 
své odborné znalosti podal 
dětem srozumitelnou a pou-
tavou formou.                                           

 
Dana Řihošková 

V posledním říjnovém týdnu 
jsme v naší MŠ uspořádali 
výstavu strašidýlek, duchů a 
čarodějnic. Poté následoval 
týden plný legrace. V duchu 
oslav svátku Halloween jsme 
se seznámili s tradicemi ji-
ných zemí, zpívali jsme pís-
ničky o strašidlech a soutěžili 
přímo ve strašidelných disci-
plínách. Děti sbíraly rozkutá-
lené korále baby Jagy, hleda-
ly Hejkalovy ztracené slad-
kosti, běhaly slalom mezi 
kouzelnými kameny, proléza-
ly strachovým pytlem. 
V kostýmech z prostěradel 
pak vystrašily žáky ZŠ, paní 
učitelky a také paní kuchař-
ku. Celý týden byl završen 
strašidláckou diskotékou 
s hostinou. Děti si pochutnaly 
na hřbitovním pudingu a ča-
rovném koktejlu.                                        

Dana Řihošková 

TÝDEN PLNÝ 
TAJEMNA 

Příloha 
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Členové 
obecního 
zastupitelstva 
a redakce 
Dolckého 
občasníku 
přejí všem 
čtenářům vše 
nejlepší do 
nového roku 
a příjemné chvíle 
v čase vánočním. 



Václav Šlajs – poslanci parlamentu 
ČR, pan Václav Červený – náměs-
tek hejtmana PK pro oblast škol-
ství, paní Milada Emmerová a 
mnozí další. Přítomni byli rovn ěž 
zástupci OÚ Letiny, občané obce a 
někteří žáci s rodiči. Kdo chtěl, 
mohl si zavzpomínat na své dětství 
a dobu her. V hale školy zůstaly 
některé hry připravené a při od-
chodu si je mohli zájemci vyzkou-
šet. Ačkoli počasí nebylo zrovna 
nejlepší, otevření sportovního hřiš-
tě se stalo důležitým mezníkem 
v životě naší školy.             Mgr. M. 

Zájem byl obrovský. Některé spo-
lečenské hry si mnozí zahráli úplně 
poprvé. Postupně zjistili, že je to 
vlastně fajn a ani k tomu není po-
třeba počítač. Pátek nebyl dnem 
sportu a her náhodou. Odpoledne 
ve 14 hodin se slavnostně otevíralo 
nové sportovní hřiště za ško-
lou.Vzniklo na místě starého antu-
kového hřiště, které už přestalo 
vyhovovat. Budou ho využívat děti 
z MŠ, žáci ZŠ při tělocviku a bude 
využito i při mimoškolních činnos-
tech a hrách školní družiny. Ote-
vření se zúčastnili také hosté: pan 
Václav Votava, pan Jiří Papež, pan 

Na pátek 9.11. se těšili všichni žáci 
2. stupně ze ZŠ v Letinech. Na 
celé dopoledne přestalo zvonit, 
každý se mohl pohybovat po škole 
dle své vůle. Celý den byl zasvěce-
ný sportu a hrám. V tělocvičně 
probíhal turnaj v p řehazované, na 
chodbách a ve třídách se mohly 
děti utkat v pexesu, v dominu, 
v blechách, v piškvorkách, 
v člověče nezlob se, kdo chtěl 
mohl skládat hlavolam či se zapo-
jit do sportovních disciplin – skok 
přes švihadlo, kuželky, přihrávky 
ve stolním tenisu, házení šipek. 
Zpočátku jsme měli trochu obavy, 
zda budou starší žáci ochotni se 
zapojit do her. Ale světe, div se! 

Příloha 
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Rozloučení s podzimem 

Čtvrtek 11. října 2007 – den ve škole jako 
každý jiný. Tradi ční zvonění na 3. vyučova-
cí hodinu. Ale nezačíná obyčejná hodina. 
V odborné učebně se postupně scházejí 
všichni žáci 2. stupně. Za stolem se neobje-
vuje paní učitelka, ale nprap. Mgr. Pavla 
Soukupová, tisková mluvčí Policie ČR OŘ 
Plzeň – jih se svojí kolegyní. Sice se nezkou-
ší, ale otázky přesto padají. V úvodní části 
se ptají policistky žáků – na věkovou hrani-
ci trestní odpovědnosti, na to, co jsou drogy, 
na základní znalosti dopravních předpisů. 
Žáci s přehledem odpovídají. Příslušnice 
zajímavě doplňují, vysvětlují, objasňují. 
Pak přišly na řadu dotazy od žáků, na které 

Letinská škola  

Nové hřiště 

Letos jsme se rozhodli, že se 
s podzimem rozloučíme netra-
dičně. Naplánovali jsme si totiž, 
že uspořádáme lampiónový 
průvod. Okolo 17. hodiny se 
venku setmělo a my vyrazili 
s nasvícenými lampióny na ces-
tu po vesnici. Ti nejmenší se 
nesli , aby jejich lampióny byly 
pořádně vidět. Vymrzlí - ale 
s úsměvem ve tvářích - jsme 
dorazili okolo 18. hodiny ke 
škole. Tady jsme po cestě vy-
značené rozsvícenými svíčkami 
zamířili na školní dvorek. Vese-
le plápolající ohýnek lákal 
nejen k ohřátí, ale i k opékání 
špekáčků. Někteří tedy začali 
opékat, jiní se vydali na pohád-
kovou stezku odvahy po ztem-
nělých chodbách školy ( osvět-
lovaly ji opět pouze svíčky ve 
skleničkách ). Koho bylo možné 
potkat ? Tak např. prostor 
před tělocvičnou se změnil 
v peklo ( čerti strašili, přikláda-
li pod kotlík a vařili čertovskou 
večeři ), u školní jídelny sídlil 
lesní skřítek s košíkem plným 
bonbónů, v hale střežily víly 
papírový tunel a na konci chod-
by se usadil Frankenstein se 
svými pomocníky a předváděl 
tu své kousky. Po absolvování 
celé pohádkové stezky obdržel 
každý účastník diplom na pa-
mátku. Přestože nám počasí 
moc nepřálo, sešlo se  nás 
opravdu hodně. Určitě jsme 
všichni společně prožili nádher-
ný podvečer, na který budou 
hlavně děti dlouho vzpomínat.  

Mgr. M.Milotová, ZŠ Letiny 

Akce školy – 1. čtvrtletí šk. r. 2007/2008: 
Dětské dopravní hřiště Blovice    4. –  6. r. 
Beseda s Policií ČR     1. –  9. roč. 
Kmotra Liška – KZ P řeštice, výstava panenek – DH Přeštice 2. – 3. roč. 
Exkurze – Úřad práce, volba povolání   9. roč. 
Vzdělávací pořad Divadelní agentury Orfeus Hezky česky 1. – 5. roč. 
      Čeština činaná  6. –  9. roč. 
Lampiónový průvod , stezka strašidelnou školou  + veřejnost 
Slavnostní otevření víceúčelového hřiště s umělým povrchem     + veřej-
nost 
Den sportu a her     6. –  9. roč.  
Kulturní program na setkání s důchodci v Letinech  1. stupeň 
Exkurze – ZOO Praha     8. tř., 8. + 9. roč. 
Stopovačka      1. st. + MŠ 

Soutěže:  
Astronomická olympiáda 
Plzeňské kvítko 
Přírodovědný Klokan 
Otázka na víkend 
Zábavná čeština 

jsme hned dostali odpověď. Zajímalo 
nás, jak je trestána distribuce drog,  
proč nesmíme jezdit bez řidičského 
průkazu, jak se trestá vandalismus, 
jaká je zodpovědnost rodičů za nás děti, 
atd. Beseda proběhla také 2. vyučovací 
hodinu na 1. stupni. Tam byla ale věno-
vána hlavně nebezpečí, které hrozí dě-
tem na silnici a při hrách. Obě besedy 
se uskutečnily v rámci prevence sociál-
ně patologických jevů.  Za mnoho zají-
mavých informací, vstřícný přístup a 
návštěvu jsme policistkám poděkovali 
malou kytičkou a pak se rozloučili.                             

Žáci 9. ročníku  


